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همه چيز در ليست تحريم جز فرهنگ امريکايی!
 درحالی که بازار تحريم توليدات غربی در روسيه داغ است

  در سال گذشته و پس از آغاز جنگ، بيش از ۱۴۰ فيلم امريکايی در روسيه اکران شده است 
و در واقع امريکا از سينما به عنوان اسب تروای جنگ نرم عليه روسيه استفاده می کند

    فرزين ماندگار
 امريکايی     ه�ا اگ�ر هم�ه تولي�دات خ�ود را در قب�ال 
کش�ور     هايی که آنها را ياغ�ی می نامن�د تحريم کنند، 
هيچ گاه برای توليدات فرهنگی و هنری شان در مقابله 
با اين کش�ور     ها س�ختگيری خاصی نش�ان نمی دهند. 
چه چیزی بهتر از اینکه فرهنگ امریکایی در اوج تحریم     ها 
در میان ش��هروندان كش��ورهای دیگ��ر رواج پی��دا كند. 
امریکایی     ها هیچ گاه محصولات سینمای شان را در روسیه 
تحریم نمی كنند، چرا كه این محص��ولات ابزار جنگ نرم 
آنهاست و دلیلی ندارد آنها بزرگ ترین ابزار جنگ نرم شان را 

با دست های خود حذف كنند. 
وقتی به لیست تحریم های غرب در مقابله با دیگر كشور     ها 
نگاه می كنیم خبری از تولیدات هنری نیست. این موضوعی 
اس��ت كه نش��ریه ورایتی به وضوح ب��ه آن اش��اره كرده و 
می نویسد: هالیوود ش��اید در ظاهر با دولت پوتین مسئله 
داشته باشد اما به روسیه فیلم می فروشد و وضع گیشه های 
این كشور در حال شکوفایی است. با وجود اینکه در جشنواره 
فیلم برلین، این اوكراین بود كه در كانون توجه قرار گرفت 
و در مراس��م افتتاحیه آن در پنج  ش��نبه گذشته ولودیمیر 
زلنسکی، رئیس جمهور این كش��ور از طریق ماهواره برای 
تماشاگران سخنرانی كرد تا در برابر جنگ روسیه سکوت 
نکنند و ش��ان پن برای اولین بار مس��تندی از وی را با نام 
»ابرقدرت« به نمایش گذاشت و به انتقاد از پوتین پرداخت، 
اما بسیاری از شركت های امریکایی و خارجی بی سروصدا به 
تجارت با دولت پوتین ادامه می دهند، یا معامله خود را كه 

پس از شروع جنگ متوقف مانده بود، از سر گرفته اند. 
ورایتی در ادامه می نویسد: بر مبنای داده      هایی كه صندوق 
سینمای روسیه كه دستوركارش ارائه آمار فروش بلیت      ها 
در سینماهای این كشور است منتشر كرده، گرچه پس از 
حمله به اوكراین، ستون های اصلی هالیوود از سینماهای 
روسیه بیرون رفتند، اما در سال گذشته و پس از آغاز جنگ، 
بیش از ۱4۰ فیلم امریکایی در روس��یه اكران شده است. 
باكس آفیس روس��یه نیز هرچند ابتدا زمستان پیش پس 
از خروج هالیوود در آستانه فروپاش��ی بود، با این وجود به 
بهترین وضعی كارش را از س��ر گرفته و ف��روش ژانویه به 
عنوان پردرآمد     ترین ماه صنعت سینما در تمام دوران ثبت 
شد. كمدی اكشن جاسوسی گای ریچی با عنوان »عملیات 

فورچون« با بازی جیسون استاتهام و فیلم اكشن هیجانی 
امریکایی »هواپیما« ساخته ژان فرانسوا ریشه با بازی جرالد 
باتلر در حال حاضر در میان ۱۰ فیلم پرفروش سال ۲۰۲3 
روسیه جای دارند. بیش از ۱3۰ عنوان فیلم بین المللی هم تا 
اینجا برای اكران امسال در برنامه سینما     ها جای گرفته اند. 

   بايد به قرارداد     ها احترام گذاشت!
ش��ركت های امریکایی مانند »اس تی ایکس اینترنشنال « 
كه نماینده فروش فیلم گای ریچی اس��ت یا »لاینزگیت« 
كه فیلم »عروسی شاتگان « جنیفر لوپز را به روسیه برده از 
اظهارنظر در این باره خودداری كرده اند اما پاسخ برخی این 
است كه باید به قرارداد     هایی كه از پیش امضا شده احترام 
گذاش��ت و با نهاد     هایی كه تحریم بین المللی نشده اند سر 

جنگی نیست!
   خروجی فرهنگ ممنوع اما ورودی     ها بايد باز باشد 

ورایتی می نویسد: »حتی جشنواره فیلم برلین و بازار فیلم 
اروپا از جش��نواره های كن، ونیز و دیگر جشنواره      ها پیروی 
كردند و به فیلمسازان مستقل روسیه و نمایندگان صنعت 
سینما اجازه دادند در جش��نواره      ها حضور داشته باشند و 
تنها افراد وابسته یا حامی رژیم پوتین از حضور در جشنواره 
بازماندند.« این نشان می دهد كه خروجی های فرهنگی از 
روسیه كه نس��بتی با حاكمیت دارند باید تحریم شوند اما 
آن دسته از تولیدات كه غربگرایان و شركای آنها در روسیه 
تولید می كنند و از آن با عنوان س��ینمای مس��تقل روسیه 
یاد می شود می توانند در جشنواره های غربی شركت داده 
شوند. همچنین تولیدات امریکایی می توانند در یک قانون 
نانوشته و غیررسانه ای در روسیه آزادانه راه به اكران ببرند تا 
فرهنگ امریکایی مانند اسب تروای غرب در این كشور كار 

خود را به پیش ببرد. 

رئيس سازمان سينمايی سوره خبر داد

۱۲۷ کشور و بيش از ۲ هزار فيلم در جشنواره فيلم های ۱۰۰ ثانيه ای
بازی با مرگ شهرام عبدلی از خط قرمز تا آسوده  باش

مراسم تشييع بازيگر تئاتر، تلويزيون و سينما امروز برگزار می شود
   محمد صادقي

نشست خبری سيزدهمين جش�نواره بين المللی فيلم های 
۱۰۰ ثاني�ه ای در س�ازمان س�ينمايی س�وره برگ�زار ش�د. 
حمید جعفریان، رئیس س��ازمان سینمایی س��وره و رئیس شورای 
سیاستگذاری جشنواره فیلم های ۱۰۰ثانیه ای در نشست خبری این 
رویداد كه روز گذشته برگزار شد، گفت: در این دوره استقبال خوبی را در 
جشنواره شاهد بودیم كه نشان می دهد علاقه جوانان به این حوزه زیاد 
است. امسال به غیر از تهران از استان      ها و شهرستان های سراسر كشور 
تمایل بسیار زیادی به جشنواره دیده شده كه نشان می دهد ارسال اثر     ها 

نویدبخش دوره های پویاتر و بهتری برای سال های بعد خواهد بود. 
وی عنوان كرد كه در یک هفته پایانی تا اكران و مراس��م اختتامیه 
جشنواره ما همراهی و كمک فیلمسازان حرفه ای كشور را در كنار 
فیلمس��ازان جوان داریم كه این موضوع به غنای جشنواره كمک 
می كند. چهره      هایی كه اسامی آنان به عنوان هیئت انتخاب و داوری 
مانند كاظم دانشی كارگردان فیلم » علفزار«، هادی نائیجی كارگردان 
فیلم » هیهات«، سجاد نوروزی مدیر پردیس سینما آزادی تركیبی 
است از بخش های مختلف س��ینما كه هركدام وجهه و جنبه ای از 

سینما را می شناسند و در انتخاب و داوری بهتر آثار حضور دارند. 
منصوری، دبیر جشنواره نیز در خصوص آمار فیلم های ارسالی و 
منتخب جشنواره بیان كرد كه برای بخش ملی و بین الملل 4 هزار 
و 6۲۲ اثر داشتیم كه نشان دهنده ش��ور و انگیزه جوانان داخلی و 
خارجی نسبت به فیلم كوتاه است. در بخش ملی ۱8۱ اثر راه یافته 
كه از این تعداد 97 اثر برای حضور در مسابقه و 84 فیلم برای اكران 
و بخش نمایشی است. 76 فیلم در بخش كودك است كه 35 فیلم 

در بخش مس��ابقه حضور دارد و 4۱ فیلم هم در بخش نمایشی. 
همان طور كه گفته شد یکی از ویژگی های مهم این جشنواره این 
بود كه از شهرستان های غیر تهران آثار زیادی داشتیم كه هم از نظر 
كیفی و هم فنی عالی بود.  او در بخش دیگری گفت كه باید برای 
ایجاد شرایط بهتر در مسیر س��اخت فیلم های ۱۰۰ ثانیه ای گام 
برداریم. این مسیر با برنامه پرتاب ایده )پیچینگ( انجام می شود كه 

امسال با حضور سرمایه گذاران خصوصی و دولتی انجام می شود. 
بعد از این الهه طا     هایی مسئول بخش بین الملل در مورد تعداد آثار 
ارسالی بین الملل گفت كه جشنواره از چند پلتفرم نیز برای ثبت نام 
و ارسال آثار، اثر دریافت كرده است كه در مجموع ۲ هزار و4۲7 اثر 

از ۱۲7 كشور دنیا به این جشنواره ارسال شده است. 
او گفت كه حتی از كشورهای دور مانند » گوام « هم فیلم داشتیم 
و در مجموع 88 فیلم از 3۱ كشور به بخش بین الملل راه یافته اند 
كه 39 تا در بخش رقابتی است و 48 تا نمایشی است. همچنین در 

بخش كارگاه      ها از یونان مدرس داریم.

   سيد مرتضی ذاکر
تهيه کننده سريال »آسوده باش « روز گذشته، ساعاتی پس از درگذشت 
شهرام عبدلی در بيمارستان قائم شهر مشهد از مراسم تشييع پيکر او 
در حرم مطهر رضوی، انتقال به تهران و برپايی مراسم تشييع و تدفين 
پيکر اين بازيگر فقيد امروز صبح از مقابل خانه هنرمندان خبر داد. 
شهرام عبدلی، بازیگر سینما، تئاتر و تلویزیون روز گذشته یک هفته پس 
از دست و پنجه نرم كردن با مرگ، بر اثر عوارض ناشی از عارضه مغزی در 
مشهد درگذشت. عبدلی برای ایفای نقش در سریال»آسوده باش « به 
شهر مشهد رفته بود كه پیش از رفتن مقابل دوربین، دچار عارضه مغزی 

شد و در طول هفته گذشته همچنان در كما بود. 
این بازیگر كه برخ��لاف دیگر همکارانش علاقه ای به حاش��یه آفرینی 
و زیست غوغاسالارانه نداش��ت س��ابقه حضور در فیلم های سینمایی 
»نفس های آرام«، »ماه گرفتگ��ی«، »یکی برای همه«، »قصه دل ها« و 
»دختری در قفس « را دارد. وی روز گذشته بعد از به سرانجام نرسیدن 

روند درمان و پس از انجام چند عمل جراحی دار فانی را وداع گفت. 
این هنرمند فقید سینما و تلویزیون كشورمان پیشینه فعالیت و بازی در 
مدیوم تئاتر را هم داشت و اخیراً در نمایش »پنچری« در سالن شهرزاد 
هم روی صحنه رفته بود. اولین س��ریالی كه عبدلی با نقش آفرینی در 
قالب یک شخصیت ضد قهرمان به مخاطبان معرفی شد سریال پر سر و 
صدای »خط قرمز« به كارگردانی قاسم جعفری بود. جعفری كه برای 
اولین بار با س��اخت س��ریال      هایی مانند »خط قرمز« و »شب آفتابی«، 
شهرام عبدلی را به دنیای تصویر معرفی كرد، در بخشی از متنی كه در 

اختیار رسانه     ها قرار داده، درباره نحوه انتخاب شهرام عبدلی در سریال 
»خط قرمز« می نویس��د: » شهرام را اول بار نشس��ته روی نیمکت های 
سنگی دور تئاتر ش��هر دیدم. عاشق بازیگری بود و س��ینه چاك تئاتر. 
انتخابش كردم برای نقش بسیار بس��یار كوتاهی در سریال همسفر كه 
در میان انبوه بازیگران ریز و درشت سریال به دلیل كوتاهی نقش دیده 
نشد ولی نگاه همراه با خشم او درهمان چند پلان كوتاه در ذهنم ماند تا 
سریال خط قرمز. صدایش كردم شد ضدقهرمان سریال. دوست داشت 
در همان سریال گلیمش را از آب بیرون بکشد...  همه تلاشش را كرد و 
شد ضدقهرمان دوست داشتنی خط قرمز. خودش به نقش اضافه كرد و 

كم كم بیننده با او همذات پنداری كرد و در دل مخاطبان جا گرفت. 
روزی كه قرار شد سکانس مرگ او را فیلم بگیریم، زیر بار نرفت و دو روز 
خودش را در اتاقی حبس كرد و اصرار داشت تا ته قصه بماند و زود كشته 
نش��ود. راهی نبود جز راضی كردن او برای روبه رو شدن با مرگ...  قرار 
بود شهرام حقیقت دوست چشم در چشم، او را با گلوله ای بکشد. بغض 
داشت و می گفت در حق این شخصیت ظلم شده. اصرار از من و انکار از 
او. گفتم آنقدر در سریال شخصیت مهمی هستی كه حاضرم در صحنه ای 
كه جنازه ات را می برند خودم زیر برانکاردت را بگیرم. شهرام به قربانگاه 

رفت و من او را تا آمبولانس حمل جنازه اش بردوش كشیدم.«
هادی مرزبان، كارگردان شناخته ش��ده عرصه تئاتر كه در دو نمایش 
»پایین گذر سقاخانه« و »بازار عاشقان « با عبدلی همکاری داشته است، 
در رابطه با همکاری با این بازیگر فقید می گوید:» در نمایش »پایین گذر 
سقاخانه« در نقش یک جاهل روی صحنه رفت و بازی اش درخشان بود. 
از همان جا در تئاتر جهش��ی كرد. در نمایش»بازار عاشقان « هم نقش 
رئیس دادگاه را ایفا كرد. ش��هرام عبدلی جزو بازیگرانی بود كه خیلی 
خوب حرف كارگردان را درك می كرد و به گروه و مناسبات گروهی تئاتر 
احترام می گذاشت. او جزو بازیگرانی بود كه در همکاری با او خیلی راحت 
بودم و حالا به جای خالی اش فکر می كنم، به همسرش فکر می كنم كه 

خیلی جوان است و دو بچه اش كه هنوز كوچک هستند.«
مركز هنرهای نمایشی اعلام كرد در صورت مهیا بودن شرایط پیکر این 
هنرمند ساعت ۱۰ صبح امروز )7 اسفندماه( از مقابل خانه هنرمندان 

ایران به سمت قطعه بهشت زهرا بدرقه می شود. 

حمله سلبریتی    ها به اتاق تهران!
 عضو اتاق بازرگانی مشترک ايران و چين از عضويت بيش از ۷۰ هنرمند اعم از بازيگر و خواننده 

در اتاق بازرگانی تهران خبر داده است!

جواد محرمی     یادداشت

    دیده بان

    فیلم

     دریچه

 آسیب های مجوز فیلم ایرانی 
برای غیرایرانی ها!

اینکه یک فیلم در داخل ایران ساخته شود اما مجوز نمایش آن 
برای خارج از ایران صادر شود موضوع عجیبی است اما مجوزی 
كه س��ازمان س��ینمایی به فیلم قاتل و وحش��ی برای نمایش 
خارج از مرزهای ایران ارائه داده، احتمالاً فصل نویی! در تاریخ 

سینمای ایران باشد. 
ارائه مجوز به فیلم قاتل و وحشی آخرین ساخته حمید نعمت الله 
كه دو سالی در محاق توقیف بود یک نکته عجیب دیگر هم دارد 
و آن اینکه روح االله سهرابی، مدیركل نظارت بر عرضه و نمایش 
سازمان سینمایی درباره این مجوز توضیح داده كه توقیف این 
فیلم برای ش��هروندان داخل ایران نه به دلیل حساس��یت این 
س��ازمان روی صحنه های خش��ن و ملتهب بلکه صرفاً به دلیل 
موهای تراش��یده بازیگر زن اصلی این فیلم انجام شده است! به 
گفته سهرابی »اگرچه مضمون فیلم دارای فضایی ملتهب و خشن 
بوده و مخاطب خاصی را جلب خواهد كرد، اما وحشت و خشونت 
حاكم بر فیلم، علت عدم نمایش این اثر نبوده و تنها تصاویر بازیگر 

زن با موی تراشیده این امکان را از اثر سلب كرده است.«
س��ازمان س��ینمایی با این تصمیم در واقع نوعی پالس جدید 
و البته غلط ب��ه فیلمس��ازان مخابره می كند ب��ا این مضمون 
كه می توانند زین پس فیلم    هایی بس��ازند ك��ه مخاطب آن نه 
ایرانیان داخل كش��ور بلکه غیرایرانی    ها باشند، یعنی شهروند 
ایرانی حق تماشای برخی فیلم های ایرانی را نخواهد داشت اما 
خارج از ایران منعی برای تماشای همان فیلم    ها وجود نخواهد 
داشت. این درحالی است كه اساساً ماجرای موی تراشیده زنان 
از دهه 6۰ تا همین چند سال پیش در سینمای ایران مرسوم 
بوده است؛ موضوعی كه خود سهرابی نیز به آن اشاره می كند 
و با اشاره به مسبوق به سابقه بودن حضور زن با موی تراشیده 
در تعدادی از آثار سینمایی همچون »سرب«، »زندان زنان« و 
»شیفتگی « می گوید: »با وجود اینکه در گذشته چنین اتفاقی 
در برخی آثار رخ داده است اما به دلیل حساسیت های مختلف، 
تاكنون از نمایش این فیلم جلوگیری ش��ده بود، با این وجود 
شورای پروانه نمایش سینمایی صرفاً با اكران بین الملل »قاتل 
و وحش��ی« موافقت كرد و از این پس تهیه كنن��ده اثر مجاز به 

نمایش این فیلم در خارج از كشور خواهد بود!«
به نظر می رسد مجوز سازمان سینمایی به فیلم قاتل و وحشی 
برای نمایش در خارج ایران به نوعی القای استاندارد دوگانه از 
سوی مدیران سینمایی در قبال تولیدات سینمایی دامن می زند. 
فیلم اگر ایرانی است و مجوز تولید و پخش دارد باید برای همه 
ایرانیان چه در داخل و چه در خارج ایران باشد و تقسیم مجوز به 
تفکیک مرزهای كشور سیاستی است كه اگر تبدیل به یک روند 

شود می تواند آسیب های خاص خود را در پی داشته باشد.

»موبه مو« رونمایی می شود
مراس�م رونماي�ی از کت�اب 
س�يره  واکاوی  »موبه م�و« 
حضرت ام�ام خمين�ی)ره( و 
آيت الله خامن�ه ای در امامت و 
رهبری امروز در فرهنگسرای 
ام�ام )ره( برگ�زار می ش�ود. 
مراس��م رونمای��ی از كت��اب 
»موبه مو« واكاوی سیره حضرت 
امام خمین��ی)ره( و آی��ت الله خامن��ه ای در امام��ت و رهبری 
امروز)یک    شنبه هفتم اسفندماه( ساعت ۱۰ صبح در فرهنگسرای 
امام)ره( برگزار می شود.  كتاب »موبه مو« اثر عبدالله گنجی است 
كه به همت انتشارات انقلاب اسلامی وابسته به دفتر حفظ و نشر 

آثار حضرت آیت الله خامنه ای به چاپ رسیده است. 
----------------------------------------------------

انتشار کتاب »علم گردانی برای علم دار«
کتاب »علم گردانی برای علم دار « ب�ا تحقيق هدی پادام و 
سحر خوش گفتار از سوی انتشارات راه يار منتشر و راهی 

بازار نشر شد. 
كتاب »علم گردانی برای علم دار « شامل خاطرات مردم خراسان 
شمالی از ایام شهادت حاج قاسم سلیمانی با تحقیق هدی پادام و 
سحر خوش گفتار توسط انتشارات راه یار منتشر و راهی بازار نشر 
شده است.  كتاب حاضر كوششی است برای ثبت سوگواری های 
مردم خراس��ان ش��مالی، مردمی كه از جنس حماسه هستند و 
حماسه آفرینی با خونشان عجین شده اس��ت. مردم شهیدپرور 
و غیوری كه س��ال     ها برای س��الار ش��هیدان، »نخل گردانی« و 
»علم گردانی« كردند و آیین حسن حسین خوانی را بر پا داشتند 
و جوانان خود را همچون لاله های سرخ تقدیم كردند. این بار در 
تاریخ ۱3 دی ۱398، به دور از رنگ، قوم، نژاد، لهجه و تفاوت دیدگاه 
به میدان آمدند و چونان عزای عزیزان ش��ان به سوگ علم داری 
نشستند كه تاریخ به احترامش قیام كرد.  این كتاب در ۱۰4 صفحه، 

شمارگان هزار نسخه و قیمت 3۰ هزار تومان عرضه شده است.

    محمد صادقی
عضويت چند ده نف�ر از هنرمن�دان در اتاق 
بازرگان�ی ته�ران، علامت تعج�ب بزرگی را 
ايجاد کرده اس�ت ک�ه ارتب�اط اين اف�راد با 
دنيای بازرگانان و فعالان اقتصادی چيست؟!

مجیدرضا حریری، عضو اتاق بازرگانی مشترك 
ایران و چین از عضویت بیش از 7۰ هنرمند اعم از 
بازیگر و خواننده در اتاق بازرگانی تهران خبر داده و 
اعلام كرده این افراد با جواز هنری از مركز رودكی 

عضو این اتاق شده اند. 
در سال های پیش از جنگ جهانی دوم، در آلمان 
مکتب انتقادی شکل گرفت كه نگران تأثیر ویرانگر 
صنعت بر فرهنگ و هنر بود؛ مکتبی كه امروزه با 
نام »مکتب فرانکفورت« شناخته می شود و در آن 
از صنعتی شدن حوزه فرهنگ و ایجاد »صنعت 
فرهنگ « و خارج شدن مس��یر هنر و فرهنگ از 
مسیر اصلی خود انتقاد می كند. در بحث مکتب 
فرانکفورت ك��ه نزدیک به 9۰ س��ال از عمر آن 
می گذرد، نگرانی از این بود كه فرهنگ به مثابه 
كالا در خدمت س��رمایه داری قرار گیرد و به آن 
به چش��م یک كالای مصرفی نگاه شود. موضوع 
عضویت هنرمندان در ات��اق بازرگانی تهران در 
مرحله اول از این منظر نگران كننده اس��ت كه 
سلطه اقتصاد لیبرالی فرهنگ را به نابودی بکشاند 
و هنرمند را نه به عنوان بخشی از جامعه كه به فکر 
تعالی است بلکه به عنوان بخشی از یک ساز و كار 
اقتصادی كه كالای فرهنگ را برای فروش عرضه 

می كند، به نمایش بگذارد. 
در روز های اخیر، رس��انه    ها به موضوع عضویت 
چندین نفر از هنرمندان در اتاق بازرگانی تهران، 
پرداخته اند؛ هنرمندانی كه در عرصه های مختلف 
از سینما و تئاتر گرفته تا موسیقی فعالیت دارند. 
مصاحبه های انتق��ادی برخی از اعض��ای اتاق 
بازرگانی از نحوه پذیرش این افراد نیز در رسانه    ها 
بازتاب داده شده است؛ موضوعاتی مانند اینکه آن 
هنرمندانی كه عضو اتاق تهران شده اند، اصولاً هیچ 
فعالیت اقتصادی ندارند، یا اینکه عضویت    ها بدون 
داشتن مدرك تحصیلی كافی صورت گرفته یا 
هنرمند به جای آنکه نشانی دفتر فعالیت خود را 
ارائه كند نشانی نادرستی ذكر كرده است. مسئله 
پرداخت حق عضویت و سایر مسائل عضویت در 
اتاق بازرگانی نیز از سوی اعضای منتقد این اتاق 

رسانه ای شده است. 

   آسيب های بازرگانی هنرمندان 
پیگیری های »جوان « از ات��اق بازرگانی تهران 
نش��ان می دهد كه در ظاهر همه چیز برمبنای 
آیین های اتاق تهران انجام شده است. ثبت نام    ها 
بر مبنای آیین نامه بوده و حت��ی اگر اطلاعات 
غلطی در ثبت نام ارائه شده است، از سوی اتاق 
بازرگانی منعی برای عدم ارائه آنها وجود نداشته 
است. اتاق بازرگانی تهران هم مانند آنچه به سایر 
صنف ارائه خدمت می كند به صنوف فرهنگی و 

هنری ارائه خدمت داده است!
این توضیحات، اهالی فن و كسانی را كه از قوانین و 
آیین نامه های اتاق بازرگانی آگاه هستند، می تواند 
هم قانع كند و هم قانع نکند. موضوع مهم از منظر 
فرهنگ و هنر این نیس��ت كه آی��ا یک هنرمند 
كه فعالیت اقتصادی هم ن��دارد، دقیقاً بر مبنای 
آیین نامه    ها و قوانین موجود عضو اتاق بازرگانی 
تهران ش��ده، یا از رانت های خاص و حفره های 
قانونی اس��تفاده كرده اس��ت و روند عضویتش 
شائبه های قانونی دارد! س��ؤال مهم تر در حوزه 
فرهنگ و هنر این اس��ت كه چرا هنرمندانی كه 
داعیه دار فرهنگ و هنر هستند، به اذعان اعضای 
اتاق بازرگانی شاید فعالیت هنری هم ندارند، چرا 
باید وارد بازی های اقتصادی شوند كه می تواند 
به جایگاه هن��ر و فرهنگ لطم��ه بزند؟! ضمن 
اینکه نمی توان اس��تفاده از رانت و فروافتادن در 
فساد و حتی سوءاستفاده از شهرت را در چنین 

فعالیت    هایی مردود دانست. 
    معاف از ماليات و برخوردار از بازرگانی 

هرساله بحث مالیات بر درآمد هنرمندان در ماه های 
منتهی به تصویب بودجه س��الانه كشور مطرح 
می شود. بندی از قوانین بودجه وجود دارد كه به 
صورت كلی همه فعالیت های فرهنگی و هنری را از 
پرداخت مالیات معاف می كند. این بند در دو سال 

اخیر بحث های حقوقی زیادی را به همراه داشته 
است، منتقدان بر این باورند كه باید میان هنرمندی 
كه درآمده��ای میلیاردی دارد ب��ا هنرمندی كه 
درآمد هنری اش كفاف زندگی یومیه را نمی دهد 
تفاوت قائل شد. اینکه یک كارگر یا كارمند پیش از 
آنکه حقوق ماهیانه اش را دریافت كند، ابتدا مالیات 
آن را پرداخت می كند، در عوض فلان چهره شهره 
در فضای مجازی میلیارد    ها تومان صرفاً بابت پخش 
آگهی دریافت می كند و مالیات آن را نمی دهد، به 
یک دغدغه عدالتخواهانه تبدیل ش��ده است. در 
این حال و هوا، اما خبر عضویت بیش از 7۰ نفر از 
هنرمندان در اتاق بازرگانی تهران مطرح می شود. 
آیا این افراد ب��ا عضویت در یک نه��اد بازرگانی و 
اقتصادی به فکر اعتلای فرهنگ بوده اند؟! لزوماً 
پاسخ به این سؤال نمی تواند جایگاه هنرمند را به 
عنوان شخصی كه فعالیت هنری انجام می دهد 
خدشه دار كند، اما دیگر نمی توان به او مانند یک 
هنرمند مصلح جامعه نگاه كرد، در بهترین حالت 
این افراد كسانی هستند كه »هنر صنعت« را دنبال 
می كنند. اتفاقاً باید از این افراد خواس��ت صورت 
اظهارنامه مالیاتی را كه لازمه حضور در انتخابات 
اتاق بازرگانی است، ارائه دهند تا مشخص شود كه 
چه میزان درآمد از فعالیت های اقتصادی داشته اند، 
تا قانونگذار بتواند برای لغو معافیت های مالیاتی 

هنرمندان تصمیمات درستی را اخذ كند. 
تجربه جهانی نشان داده است كه ایجاد بسترهای 
رانت  آمیز برای سلبریتی های فرهنگی و هنری 
باعث تسلط سرمایه داری بر عرصه فرهنگ شده 
و بس��یاری از فرهنگ های اصیل را ب��ه نابودی 
می كشاند. توجه هنرمند ایرانی به عضویت در یک 
نهاد مالی و بازرگانی هم می تواند معلول گسترش 
یافتن نگاه غربی به فرهنگ در كشور ما باشد و لزوم 

آسیب شناسی این حوزه را یادآوری می كند. 
شاید نتوان از كارت عضویت در اتاق بازرگانی به 
اندازه ای كه داشتن »كارت بازرگانی« مواهب به 
همراه دارد، استفاده كرد، اما می توان به دلایلی 
كه باعث شده است فرد یا افرادی هنرمندان را به 
حضور در اتاق بازرگانی تشویق و ترغیب كرده اند، 
فکر كرد. هنرمند به دلی��ل فعالیت هنری خود 
در میان جامعه از ی��ک مقبولیت و وجهه مثبت 
برخوردار است، آیا كس��انی كه هنرمندان را به 
اتاق بازرگانی برده اند، به فکر بهره برداری از این 

مقبولیت در راستای اهداف خود هستند؟!
در نهایت باید به گزاره ابتدایی اشاره كرد، عضویت 
در اتاق بازرگانی جرم نیست و عضو شدن افراد اگر 
بر مبنای آیین نامه پذیرش اعضا باشد، هیچ منع 
قانونی ندارد و هر كس مخیر است به صرف داشتن 
صلاحیت های لازم، به عضویت ات��اق بازرگانی 
درآید. انتقاد و سؤالی كه درباره هنرمندان عضو 
مطرح می شود این است كه آیا این عضویت با روح 
فعالیت های فرهنگی و هنری كه جنبه فرهنگی 
در آن اولویت دارد، در تعارض نیست؟! و آیا اساساً 
ترغیب سلبریتی    ها به عضویت در اتاق بازرگانی كه 
از آن امور كارشناسی مطالبه می شود كار درستی 
است. نمی توان از یک سو از سلبریتی    ها خواست 
فقط در حوزه فعالیت خود نظر بدهند و از یک سو 
پای آنها را به سیاست و اقتصاد كلان باز كرد و این 

حوزه    ها را دچار عوام زدگی كرد.

تجربه جهانی نشان داده که 
ایجاد بس��ترهای رانت  آمیز 
ب��رای س��لبریتی ها، باع��ث 
تسلط سرمایه داری بر عرصه 
فرهنگ شده و فرهنگ های 
اصیل را به نابودی می کشاند

    رویداد

امام محمدباقر عليه السلام فرمود:

هيچ بنده ای عالم نباشد تا اينکه 

به بالا دس�ت خود حسد نبرد و  

زيردست خود را خوار نشمارد.
 

تحف العقول، ص۲93


